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Sokol patří k nejstarším společenským 
organizacím naší republiky. Měl velký 

podíl na rozvoji národního uvědomová-
ní již v druhé polovině 19. a na počátku
20. století. Stal se významnou silou v le- 
giích první světové války, státotvorným 
prvkem při budování první Českosloven-
ské republiky a v časech jejího ohrožení 
fašistickou expanzí. V závěru třicátých let 
sdružoval ve svých řadách na 900.000 
vlastenecky smýšlejících členů. Sokolské 
slety prezentovaly Tyršovy myšlenky nej-
širší veřejnosti a byly významnými milní-
ky českého a československého veřejného 
života. V obou válkách sehrál Sokol prvo-
řadou roli v domácím i zahraničním odbo-
ji. Po 2. světové válce a krátkém rozmachu 
sokolské činnosti v závěru čtyřicátých let 
byl totalitárním státem jako plně demo-
kratická instituce potlačován, v r. 1956 
zrušen, a pokračoval v činnosti pouze pro-
střednictvím svých zahraničních jednot. 
Po pádu totality obnovil v devadesátých 
letech minulého století opět svůj domácí 
život. Dnes se nezastupitelně podílí na 
rozvoji občanské společnosti se všemi její-
mi atributy. Představuje v době stého vý-
ročí české státnosti jednu z nejvýznamněj-
ších dobrovolných organizací státu. 

V Líšni oslavila sokolská jednota v mi-
nulém roce již 125. výročí svého založení

Sokol a 100 let české státnosti

a představila svoji historii a podíl na životě obce v knižní publikaci „Líšeňský Sokol v pro-
měnách času“. V současné době se podílí na přípravách XVI. všesokolského sletu, jehož 
vstupní akce jsme mohli sledovat již během první poloviny tohoto roku. Líšeňské dívky
a ženy se významně zúčastnily vystoupení různých složek naší sokolské župy při krajské 
prezentaci v Obchodním centru Olympia (21. 4. tr.). Předsletovému dění byla věnována
i líšeňskou veřejností oblíbená „Akademie“ 24. dubna tr. na sokolovně v Líšni, která nesta-
čila tentokrát pojmout všechny divácké zájemce. Téměř 300 diváků a hostů bouřlivě aplau-
dovalo vystoupením tanečních skupin naší jednoty i hostujících organizací (NS Líšňáček, 

ZŠ Novolíšeňská, Mutěnická a Horníkova, cvi-
čenci TJ Sokol Brno-Jih a Kotlanky, sólo vystou-
pení Anny Neužilové). V tělocvičně se tak vy-
střídalo na 170 cvičících převážně dětských
a mládežnických kategorií. 

10. června tr. prožije Jižní Morava krajský slet 
na sokolském stadionu v Brně na Kounicově ulici 
a 1.–6. července tr. pak XVI. všesokolský slet
v Praze. Je věnován právě 100. výročí našeho no-
vodobého státu a odkazu generací sokolů a so- 
kolek, které se podílely na jeho budování. Naše 
jednota zve na oba slety líšeňskou veřejnost
s přáním, aby se tradiční i moderní myšlenky 
sokolské tělovýchovy odrazily v příchodu no-
vých zájemců o sportování v areálu líšeňské so-
kolovny (info: https://sokol-lisen.weebly.com/). 

Rostislav Brzobohatý,
místostarosta TJ Sokol Líšeň 

Cvičitelský sbor líšeňského Sokola v r. 1905. Zleva stojící Jan Kříž,  Rudolf Kříž,
Bedřich Dvořák, sedící Metoděj Janíček, Florián Juránek

Jedeme do Prahy na slet, žáci a jejich vedení ve slavnostním, červen 1948. 
Zleva shora: V. Oral, K. Vágner, A. Kučera, s. Doležalová, J. Irein, M. Souček,
J. Rusňák, V. Urban, M. Hrdá, sedící zleva: J. Bár, L. Rusňák, J. Keprt, M. Hudec,
J. Gryc, M. Doležalová, J. Svoboda, M. Novotný, J. Tetur, Z. Šik, J. Hudec.
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Chceme oboustranně akceptovatelné 
řešení

Úvodem tohoto vyjádření zdůrazňujeme, 
stejně jako na všech jednáních, která jsme do-
sud vedli s kompetentními orgány, že pro zno-
vuzprovoznění tramvajové tratě ze Stránské 
skály do Líšně chceme najít řešení, které bude 
oboustranně akceptovatelné.

Současně se ohrazujeme proti nařčením 
našeho spolku ze strany zástupců města Brna 
v médiích. Neexistuje účinnější způsob, jak do-
stat někoho na pranýř a jak názorově rozložit 
a popudit občany proti sobě, než publikovat 
účelovou dezinformaci, nepodloženou ověře-
nými fakty, která přímo označí škůdce, tedy 
někoho, kdo většinou brání nějakému „Veřejné-
mu blahu“. Není dávno doba, ve které to bylo 
běžné. Ale civilizace a s ní postupující kultura 
projevu stále větší měrou prosazuje objektivní 

přístup a profesionální prezentaci. Výjimky 
však potvrzují pravidlo.

Ve březnovém vydání MF Dnes byl publi-
kován článek pod tučně vyznačeným názvem: 
„Spolek zablokoval obnovu líšeňské tratě“. Ne-
být tohoto spolku Holzova – Líšeň, který slovy 
magistrátu a dopravního podniku jen zbytečně 
obstruuje, pokračuje dál článek, mohli občané 
Líšně díky iniciativě magistrátu města Brna 
a dopravního podniku už v roce 2019, kdy Brno 
slaví 150 let městské hromadné dopravy, nased-
nout v Líšni na tramvaj číslo deset a vystoupit 
u hlavního nádraží. Článek dál už věc nerozvá-
dí a nechává na posouzení čtenáři, zda tento 
záměr může být rozhodujícím důvodem pro 
získání mnoha set milionové dotace. Určitě ne. 
Hlavním důvodem, který město už od počátku 
prezentovalo, je chystaná velká developerská 
výstavba pod čtyřproudou ulicí Drčkovou a to-

mu odpovídající včasná příprava infrastruktu-
ry městské hromadné dopravy.

Tato futurologie byla předmětem jednoho 
z prvních jednání spolku se zástupci městské 
části Líšeň začátkem roku 2017 a byla potvrze-
na náměstkem primátora Richardem Mrázkem 
na veřejném projednání projektu v ZŠ Holzova 
dne 20. dubna 2017. Na tomto veřejném projed-
nání zástupci spolku zdůraznili, že jejich cílem 
nejsou výše uvedené „obstrukce“, ale snaha 
o prosazení návrhu, který dle názoru spolku je 
výhodný pro všechny strany. Tento návrh také 
zástupci spolku přednesli dne 4. května 2017 na 
společném jednání v kanceláři náměstka pri-
mátora Richarda Mrázka, za účasti zástupce 
dopravního podniku pana Žůrka.

Náš návrh:
– Navrhujeme rozdělit projekt do dvou etap – 
v první etapě využít podstatnou část financí 
(dotace) k tomu, aby byla provedena rekon-
strukce větší části tramvajové tratě až k ulici 
Holzova. Tedy do místa, kde by podle stávající-
ho záměru města mělo dojít k prvnímu křížení 
tramvajové tratě s čtyřproudovou komunikací 
Drčkova (okraj předpokládaného rozvojového 
území). Zde by vznikla dočasná konečná. Náš 
návrh nepředpokládá realizaci komplikované-
ho křížení tramvajové tratě s komunikací.
– O druhé etapě výstavby tramvajové tratě se 
rozhodne poté, kdy budou známy a upřesněny 
záměry developerů na rozvoj daného území.
– Dále navrhujeme, aby byl přístup k exponá-
tům technického muzea řešen formou jedno-
kolejné obslužné tratě v místě původní tratě. 
V tomto případě nebude nutné řešit a financo-
vat nákladnou výstavbu protihlukové stěny.

Mgr. Michal Štourač, předseda spolku
Holzova – Líšeň, z.s.(převzato z portálu vlisni.cz) 

Tramvaj a demokratické rozhodování
Problematika tramvajové linky na ulici 

Holzově je přímo spojená s budoucím rozvojem 
tohoto území. Každé posílení dopravní obsluž-

Město Brno připravuje v  Líšni jednu ze 
svých velkých strategických investic – obnove-
ní tramvajové trati ze Stránské skály do Líšně. 
Projekt má zjednodušit cestování do centra jak 
starousedlíkům, tak dalším obyvatelům této 
rozvojové oblasti. Nejde o novou stavbu, ale 
o obnovu původní trati „Skupina místních 
obyvatel však i po všech diskuzích a změnách 
projektu brání získání potřebných povolení, 
pro projekt tak zatím nemůžeme získat slíbené 
dotační prostředky. Na přípravách to však nic 
nemění, bez dotací lze jen očekávat delší stavbu 
rozdělenou na více etap,“ uvedl náměstek pri-
mátora Richard Mrázek, který má na starosti 
investice.
l  V jaké fázi v současnosti celý projekt je a dá 
se odhadnout, kdy se Líšeň obnovené tratě 
dočká?

Požádali jsme o územní rozhodnutí, násle-
dovat bude žádost o vydání stavebního povole-
ní. Pokud budou tyto procesy postupovat v zá-
konných lhůtách, mohli bychom mít stavební 
povolení začátkem příštího roku. Souběžně 

s vydáním stavebního povolení plánujeme za-
hájení výběrového řízení na zhotovitele, aby-
chom už během roku 2019 mohli zahájit stavbu. 
Zatím počítáme s délkou realizace tři roky. 
l  V médiích se objevily informace o tom, že 
za případné zdržení projektu může zejména 
spolek Holzova-Líšeň. Jaké problémy způso-
bil, je pravda, že kvůli obstrukcím přišel Do-
pravní podnik města Brna, potažmo město, 
o možnost čerpat na projekt z EU?

Žádost o dotaci byla podána v loňském ro-
ce. Kvůli obstrukcím, které zmiňujete, však 
projekt zatím nemá ještě ani územní rozhodnu-
tí, které je podmínkou podání žádosti o dotaci. 
Dopravní podnik města Brna musel tedy žádost 
stáhnout. Nyní je vyhlášena další dotační vý-
zva, bez pravomocného územního rozhodnutí 
však žádost znovu podána nebude. A pokud 
dopravní podnik tuto výzvu nestihne, nebude 
už možné v tomto programovém období evrop-
ské finanční prostředky čerpat. Tato stavba je 
ale z přepravního hlediska pro město tak důle-
žitá, že její zrušení nepředpokládáme. Pokud 

o dotace přijdeme, budeme muset stavět jen 
s využitím vlastních finančních zdrojů, a stav-
bu by tak bylo nutné zřejmě rozložit do více 
etap.
l  Kritici tvrdí, že přímým křížením s tratí 
budou na frekventované silnici vznikat nebez-
pečné situace, minimálně kolony. Neobáváte 
se tohoto problému?

Nejedná se o nějaké výjimečné řešení, ke 
křížení automobilové a kolejové dopravy do-
chází nejen na území města Brna. Bezpečnost 
v projektu důsledně sledujeme a jedná se o jed-
nu z oblastí, na kterou velice dbá i speciální sta-
vení úřad. V těchto místech bohužel není dobu-
dován velký městský okruh, touto oblastí proto 
projíždí i tranzitní doprava. Tu však budeme 
sérií opatření směřovat na Ostravskou. Obslu-
ha průmyslové části Líšně bude probíhat ze 
strany od Jedovnické ulice. I v kontextu dalších 
developerských záměrů bytové výstavby v této 
lokalitě připravujeme technickou studii zklid-
nění oblasti.

Brno: Tramvaj do Líšně zjednoduší cestování, přípravy brzdí protesty

Autor vizualizace: DPMB
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nosti obydleného území je pro jeho obyvatele 
přínosem, pokud do něj nepřivede další nežá-
doucí dopravní zatížení, které s danou lokalitou 
nesouvisí. Tato tramvajová linka v těchto inten-
cích bude pro obyvatele zde už žijící přínosem 
v tom, že jim podstatně rozšíří možnosti dopra-
vy za zaměstnáním, vzděláním i zábavou. Zá-
roveň cenově zatraktivní pozemky potenciálně 
určené k budoucí zástavbě zaručenou dopravní 
obslužností. Tramvajová doprava vedená po 
vlastním tělese, nepřivádí do území žádnou 
další nežádoucí automobilovou dopravu, která 
by do lokality přiváděla aktivity nesouvisející  
s bydlením. Plně chápu, že jsou i tací, komu bu-
de tramvajová linka zavazet a omezovat ho 
v zaběhlém komfortu užívání si věcí svých. Ně-
co se bude dít za jejich plotem, a oni s tím ne-
musí zcela souhlasit. Každý z nás ale má svůj 
plot, za nímž se odehrává něco, s čím se plně 
neztotožňuje a je to třeba i v rozporu s jeho ná-
zory a přesvědčeními. Od toho ale žijeme v de-
mokratické společnosti, můžeme o tom mluvit 
a vzájemně se přesvědčovat a modifikovat ná-
zory toho druhého a třeba i pozměňovat navr-
hovaná řešení. Výsledkem je ale vždy řešení 
jenom jedno, které by mělo vycházet a respek-
tovat většinový názor.

Není daleko doba, kdy by se nás nikdo ne-
ptal a tramvaj by buď byla nebo nebyla a na na-
še připomínky a názory by nebyl brán zřetel.

Ing. Jaromír Talpa, ANO 2011

Tramvaj místo skafandru
Stalo se v naší zemi módou, že si pořizuje-

me věci, které nepotřebujeme, jen proto, že jsou 
ve slevě. Nejinak je tomu i v případě vypsaných 
dotačních titulů. Mnohdy zrealizujeme něco, 
co občané nepotřebují, nebo dokonce vůbec ne-
chtějí, jen proto, že na tento druh akcí vypsala 
EU dotace.

Obdobně na mne působí tlak města na 
zprovoznění tramvajové trati do Líšně k Tech-
nickému muzeu. Způsob komunikace města 
s místní samosprávou a občany zdá se mi poně-
kud nešťastným. Požadovali jsme mimoúrov-
ňové křížení, nezhoršení bydlení pro stávající 
obyvatele a hlavně řádnou diskuzi s občany 
o následném rozvoji území nad Zetorem. Město 
upřednostnilo dotační příležitost před diskuzí 
se svými občany. A nyní se tváří pohoršeně, 
když si obyvatelé dotčené lokality dovolují 
ozvat se a tiše podotknout, že by tramvaj pod 
svými okny nepreferovali. Město je zaskočeno, 
že se někdo opovážil vznést zákonem mu 
umožněné připomínky ke stavebnímu řízení. 
Dokonce se uchyluje i k tak neférovým argu-
mentům, že svoji neschopnost připravit řádné 
podklady umožňující zahájení stavby, zcela ne-
sportovně svádí na místní občanské sdružení, 
kterému tímto přisuzuje až nadpřirozené 
schopnosti. Nebude to spíše tím, že současné 
vedení města má nadpřirozené neschopnosti 
cokoliv zrealizovat? Volby se kvapem blíží a je 
potřeba alespoň něco ukázat a zdá se, že tento-

Zveme občany na veřejné zasedání Zastupitelstva MČ Brno-Líšeň,
které se koná ve čtvrtek 21. 6. 2018 ve velkém sále radnice MČ Brno-Líšeň, Jírova 2 v 17 hod.

Zasedání Zastupitelstva MČ Brno-Líšeň je možno sledovat on-line na www.brno-lisen.cz.
Zápisy z jednotlivých zasedání Zastupitelstva a Rady MČ Brno-Líšeň naleznete aktuálně na www.brno-lisen.cz.

krát už fotka lídra ve skafandru k úspěchu stačit 
nebude.

A tak představitelé města urputně tlačí na 
realizaci tramvajové trati do Líšně. Uznávám, 
že tramvaj je příležitostí, jak Líšeň více doprav-
ně zpřístupnit. Ale pokud má být tento přínos 
vyvážen zhoršením kvality života stávajících 
obyvatel, je přinejmenším sporné, zda skutečně 
stojí za to. Nerad bych se dočkal toho, že se jed-
noho dne ukáže, že napojení staré Líšně bylo 
jen součástí chaotického rozvoje města Brna.

Břetislav Štefan, starosta Líšně, ČSSD

Tramvaj obnovit,
ale ne bez připomínek Líšně

O grantovém projektu města „Obnova pů-
vodní tramvajové trati do Líšně“ jsem byl popr-
vé informován v rámci jednání Komise inves-
tiční Rady města Brna na jaře 2017 jako o jedné 
z možností využití dotačních prostředků z EU 
v rámci evropského grantu Doprava. Tehdy 
jsem s obnovou trati obecně souhlasil, ovšem 
s podstatnými připomínkami – v návrhu ne- 
bylo uvažováno se souběžnou cyklostezkou 
(představa MČ), projekt se opíral o následnou 
výstavbu záchytného parkoviště typu P+R v po-
lích mezi ulicí Holzovou a Slatinou, projekt 
potřebně neřešil přechod tratě přes stávající 
komunikace (čtyřpruhou Drčkovu a novou 
částí dvoupruhé Holzovy). Projekt v této podo-
bě jsem proto tehdy nepodpořil a o situaci in-
formoval vedení MČ. To následně vyvolalo re-
akci jak ze strany ZMČ a občanů Líšně, tak 
i Rady města Brna s dosud provedenými úpra-
vami projektu (přesun parkoviště k líšeňskému 
Lidlu (bývalé parkoviště Zetoru), navržena ob-
služná komunikace (použitelná i jako cyklo-
stezka), doplnění investice o protihlukovou 
stěnu apod.

Daniel Borecký, KSČM

Obnova trati – proč takto?
Obnovit trať ze Stránské skály je dobrá my-

šlenka a ODS ji má dlouhodobě v programu. Je 
však nutné vzít v úvahu také vývoj posledních 
padesáti let a současné potřeby. Proto nesou-
hlasím s vedením trati v původním koridoru, 
jak navrhuje město. Toto řešení by silně zhorši-
lo kvalitu bydlení polovině obyvatel Holzovy 
a způsobilo dopravní komplikace kvůli dvojí-
mu křížení trati s Holzovou a Drčkovou – na 
křižovatce s Leteckou se měl např. vybudovat 
kruhový objezd, kterému by koleje a k  nim 
instalované semafory v  těsné blízkosti vadily. 
Navíc hlavním důvodem obnovy trati má být 
budoucí plánovaná výstavba mezi Drčkovou 
a Zetorem. Bez ní by ostatně stavba asi nedáva-
la ani ekonomický smysl. Z  těchto důvodů by 
tedy bylo vhodné vést trať v posledním úseku 
po opačné straně Drčkovy. Tato varianta by by-
la složitější na přípravu, ale pokud se má v této 
oblasti jednou stavět nová čtvrť, tak se bude 
muset urbanisticky řešit celé území. 

Takové řešení navrhovala jak městská část, 
tak spolek místních obyvatel, Holzova – Líšeň, 
který vznesl i námitky a požadoval prozkoumat 
dopad projektu na životní prostředí. Zástupci 
města a Dopravního podniku se však rozhodli 
jít cestou nejmenšího odporu a obnovit trať 
v původním koridoru, možná ve snaze nemuset 
řešit námitky občanů v  územním řízení. To 
však nakonec muselo být přece jen zahájeno. 
Město následně obvinilo spolek Holzova ze 
zmaření projektu, což je absurdní vzhledem 
k tomu, že námitky spolku byly relativně rychle 
zamítnuty. Moje celé vyjádření k  věci najdete 
i v článku na portálu vlisni.cz.

Martin Příborský,
zastupitel a předseda líšeňské ODS

„Šalina“ ze Stránské skály na Holzovu
Už tři roky jsme svědky diskuzí ohledně 

obnovy výše zmíněné trati. Bohužel se tato dis-
kuze neobešla bez mnoha argumentačních fau-
lů, zkratek a podobných, do diskuse nepatří-
cích, věcí. STAN–SPOLU proměníme Líšeň byl 
jedním ze dvou subjektů, který měl podporu 
dostavby trati v programu.

Obnova tramvaje je jedním ze dvou důleži-
tých předpokladů pro zklidnění Holzovy ulice 
a náměstí Karla IV. (tou druhou je propoj- 
ka Trnkova–Novolíšeňská). Dále, vzhledem 
k předpokládanému rozvoji lokality nad Zeto-
rem (Li2) a mezi Líšní a Podolím (Li3) je také 
jediným dostupným dopravním prostředkem, 
který dokáže obsloužit více lidí. Jen pro před-
stavu, v obou zmíněných lokalitách může do 
budoucna bydlet až 8.000 lidí. Ti všichni potře-
bují cestovat do práce nebo do školy. Pokud ne-
budeme uvažovat dopředu, tak můžeme do-
padnout jako bystrcké Kamechy – odstrašující 
případ, kdy se nepostavilo uvažované prodlou-
žení tramvaje a nyní se už dostavět nedá, proto-
že není kde. Celé sídliště obsluhují autobusy, 
které jezdí ve špičce v pětiminutových interva-
lech s přestupem na tramvaj u ZOO. 

Podobnému scénáři se můžeme v Líšni na 
Holzové a jejím okolí elegantně vyhnout. Před-
pokladem je obnova tratě, úprava režimu prů-
jezdu Holzovou ulicí směrem ke Slatině (pře-
vod dopravy na Drčkovu). Pro Holzovu pouze 
místní a MHD.

Podobně to je i s argumetací ohledně hroz-
by tvorby kolon v místě křížení tratě s Drčko-
vou ulicí – kolony zde nebudou. Stačí se podívat 
na Starou Osadu a křížení s Bubeníčkovou uli-
cí, kde projede každý den cca 20.000 aut. Tram-
vaje tam jezdí ve špičce ve čtyřminutových in-
tervalech a kolony se na semaforu s křížením 
nedělají.

Posledním, často diskutovaným problé-
mem je hluk. Zde je řešením snížení rychlosti, 
technické řešení uložení a spojení kolejí a sa-
mozřejmě výše zmíněné významné zklidnění 
Holzovy ulice.

Jan Merta,
STAN – Spolu proměníme Líšeň



4 líšeňské noviny

„Systémová úprava zeleně v Brně-Líšni“ je projekt, který právě pro-
bíhá v MČ Brno-Líšeň. Jeho cílem je především: 
– podpořit stávající kvalitní výsadby na lokalitě a zajistit jejich co možná 

nejdelší setrvání na daném území, čímž bude výrazně podpořena jeho 
ekologická stabilita;

– zajistit funkční propojení sídelní zeleně s navazující vegetací volné kra-
jiny;

– podpořit zkvalitnění a částečné rozšíření druhové skladby dřevin ve 
prospěch druhů blízkých přirozené skladbě vegetace na přirozeném 
území;

– zvýšení izolační, protierozní a ekologické funkce vegetace a minima-
lizování nevhodných a agresivně plevelných druhů dřevin.

Výše zmíněný projekt je koncipován do 2 etap. V současné době 
vrcholí práce na I. etapě „Systémové úpravy zeleně v Brně-Líšni“, která 
se dotýká ulic Rotreklova, Konradova, Jírova, Bednaříkova, Hochmano-
va, Molákova, Svánovského, Breicetlova, Kosíkova, Puchýřova, Popelá-
kova a Za Klášterem.

Zde již proběhly prakticky veškeré sadovnické práce při nichž byly 
vysazeny do lokality nové stromy, keře a popínavé rostliny. Byly ukonče-
ny asanační práce a práce spojené se zdravotními prořezy. Do lokality se 
ještě počítá s drobnějšími dosadbami dřevin na základě požadavků 
a přání obyvatel. Jednotlivé dosadby nejsou zahrnuty do projektu „Sys-
témová úprava zeleně v Brně-Líšni“. Nyní budou po dobu 3 let probíhat 
na dřevinách intenzivní udržovací práce, jež jsou součástí projektu tak, 
aby se dřeviny v co největší míře v oblasti uchytily. K udržovacím pracem 
patří především výchovné řezy, hnojení a pravidelné zálivky.

V současné době je v běhu II. etapa. V ulicích 
Michalova, Ševelova, Koutného, Hubrova, Hájko-
va, Bartákova, Goldova, J. Faimonové, dále pak 
Horníkova, Elplova, Zikova, Synkova, Podruhova, 
Masarova a Houbalova proběhly asanace dřevin 
a zdravotní prořezy. Od podzimu 2018 do jara 2019 
budou probíhat za vhodných klimatických podmí-
nek dosadby dřevin, keřů a popínavých rostlin. 
Jakmile budou veškeré výsadby ukončeny, bude 
i zde uplatněna následná tříletá intenzivní péče.

Celkem bude v  Líšni vysazeno 1.047 ks stromů, 6.395 ks keřů 
a 173 ks popínavých dřevin, dále je navrženo ke zdravotnímu prořezu 
1.608 ks listnatých stromů a k asanaci je určeno 285 ks solitérních dřevin. 

Výsadba izolační zeleně Žarošická, 
Jedovnická, Novolíšeňská

Na jaře roku 2018 proběhla organizační schůzka zástupců radni-
ce MČ Brno-Líšeň se zaměstnanci Veřejné zeleně města Brna p.o. 
a představiteli realizační firmy k projektu řízeného z úrovně Magist-
rátu města Brna „Výsadba izolační zeleně Žarošická, Jedovnická, No-
volíšeňská“. Setkání si kladlo za cíl zlepšit dohled a péči o stávající 
zeleň a dosadit nové keře a stromy za uhynulé kusy. Byla přímo v te-
rénu zkontrolována celá výsadba, která je realizována od ulice Bed-
naříkova, Molákova přes ulici Jedovnickou, Podruhovu a zakončena 
je na ulici Vlkova. Realizační firma se zavázala nahradit letos na jaře 
uhynulé kusy keřových porostů a do podzimu 2018 dosadit nové stro-
my za uhynulé kusy. Miloš Freiberg, II. místostarosta

Ano, je to tak. Projekt, který se zrodil před 
3 lety, za dobu své existence urazil velký 

kus cesty, stále se vyvíjí, zlepšuje, jako víno zra-
je a věřím, že i nadále zrát bude. 

Na počátku byla myšlenka rozšířit nabídku 
aktivit pro seniory, především pro  ty mladší, 
aktivní, bydlící v sídlišti. Vize propojit již roky 
výborně fungující činnost líšeňského „ve švech 
praskajícího” Klubu seniorů, rodinného centra 
Pastelka a Kulturního centra Líšeň  zřízeného 
městskou částí. Představa nového smysluplné-
ho využití kapacity, které má KCL k dispozici 
na Kotlance, začala nabírat svoji po dobu v říjnu 
2015 otevřením Klubovny pro seniory a nového 
Senior pointu. Projekt RÉVA tak dostal kon-
krétní podobu a začal se zdárně rozvíjet. Pod 
jeho názvem se skrývá to, co aktivní senioři od 
své „nejkrásnější třetiny“ života mohou očeká-
vat – Radost, Elán, Vitalita a Aktivita.

Na Kotlanku přichází další a další seniorky 
a senioři a nabídka aktivit je pro ně stále širší, 
pestřejší. Mezi opravdu povedené akce patří:
l Pravidelná klubová setkání – seniorská 
čtvrteční odpoledne na Kotlance (besedy s hos-
ty, exkurze, výlety), jejichž součástí je počítačo-
vá a nutriční poradna.
l Společenská zábava ke Dni seniorů – Zlatá 
šedesátá 
l Tradice dětem – proběhlo díky iniciativě 
MmB ve spolupráci se souborem Stará Líšeň 
v rámci Týdne pro rodinu a vytvořilo prostor 
pro seznámení dětí s  líšeňským folklorem zá-
bavnou, hravou formou. Pokračuje i v letošním 
roce. 
l Pomoc pro Klokánek – seniorky, členky 
RÉVY, pletly, háčkovaly a vyšívaly a nakonec 
Klokánku předaly 6 velkých patchworkových 

dek, skoro 30 vyšívaných polštářů, 30 pletených 
a háčkovaných hraček 
l Mapování historie Líšně – přednáška o škol-
ství, sběr fotek pro Líšeňské tablo.
l Dílničky pro veřejnost – členky RÉVY po-
máhají příchozím rodinám, zejména dětem,  
s vyhotovením výrobků. 
l Setkání Zetoráků – se spol. Zetor, možnost 
setkat se a popovídat si se svými kolegy. 

Pod hlavičkou RÉVY, jako příklad opravdu 
smysluplného obohacování mladší a starší ge-
nerace, proběhly také debaty studentů s líšeň-
skými pamětníky. Neskončilo jen u debat, vý-
sledkem jsou již 2 brožury, zachycující vzpo-
mínky lidí, kteří v Líšni prožili své mládí 
a jejichž vzpomínky by už brzy zapadly, ztratily 
se a byly zapomenuty pod nánosem času. Mladí 
lidé, studující v Líšni, dokázali tyto vzpomínky 
v rozhovorech s pamětníky zachytit, zapsat 
a výsledkem jsou dva díly rozhovorů – Líšeňští 
pamětníci vyprávějí. Kdo jste zatím tu možnost 
neměli, zkuste se do příběhů začíst a poznat to, 
jak pestrý byl život v Líšni v době minulé, kdy 
Líšeň nebyla jednou z největších městských 
částí Brna, ale malým, samostatným a hrdým 
městečkem. Jako velmi pozitivní vnímám i to, 
že na jejich realizaci díky úsilí koordinátorky 
projektu přispěli sponzoři a to takovým způso-
bem, že druhá publikace byla vydána díky je-
jich finanční podpoře. Příběhy jsou součástí 
projektu Národní kronika Nadace Charty 77 
a jsou uloženy v Národním muzeu v Praze jako 
doplněk velkých dějin naší země. Příběhy byly 
součástí putovní fotografické výstavy Národ 
o sobě Nadace Charty 77, vernisáž a výstava 

Zprávy z radnice

Systémová úprava zeleně 
v Brně-Líšni

Zraje jako víno... byla realizována díky podpoře MmB Odboru 
zdraví loni v říjnu v Líšni. 

Jsem velmi ráda, že jsem měla možnost svo-
ji myšlenku rozšíření aktivit pro seniory v Líšni 
tímto způsobem realizovat a mohla jsem vznik 
projektu RÉVA iniciovat a prosadit. Můj velký 
dík ale patří všem, kteří se po celou dobu na 
rozvoji projektu podíleli a nenechali ho zanik-
nout. Především je to Kulturní centrum Líšeň, 
nyní pod vedením pana ředitele Buriana, díky 
kterému má RÉVA již na Kotlance svoje pevné 
místo, dále vedoucí Klubu seniorů paní Blanka 
Tuscherová, jejíž inspirace, rady a zkušenosti 
umožnily již od počátku vidět projekt očima 
těch, kterým je určen, tj. seniorů. Ředitelka ro-
dinného centra Pastelka, paní Alena Stejskalo-
vá, byla zase od počátku tím, kdo přinášel do 
projektu mezigenerační rozměr, protože senio-
ři jsou a mají být přirozenou součástí života 
rodin.

Jako poslední patří můj dík paní Silvii Dra-
žanové, koordinátorce celého projektu, bez její-
hož nadšení, chuti, neskutečné trpělivosti a vy- 
trvalosti by projekt neměl ani zdaleka takovou 
kvalitu. Krátce po zahájení činnosti projektu se 
stala jeho koordinátorkou a mnozí senioři ji 
znají jako nesmírně kreativní, nápady sršící 
a přitom nenápadnou „duši“ všeho, co se za jed-
notlivými aktivitami RÉVY skrývá.

RÉVA má velký potenciál, protože i Líšeň 
stárne a svým seniorům by měla nabízet co nej-
pestřejší možnosti k aktivnímu životu. Věřím, 
že RÉVA neuschne a budeme schopni ji dál roz-
víjet a podporovat. Je to mým velkým přáním 
a cílem.
Mgr. Ing. Eliška Vondráčková,  členka ZMČ za KDU-ČSL 

a předsedkyně Poradního sboru pro rodinu RmB



Školství

Stalo se
Ohlédnutí za školním rokem
v Klubu rodičů
Do prázdnin zbývá už jen pár týdnů a já vám 
chci poděkovat za přízeň, kterou jste nám pro-
jevovali v letošním školním roce. Nabízím malé 
ohlédnutí a připomenutí všeho, co Klub rodičů 
a dětí potkalo, a co jsme společně prožili. Na-
bídli jsme vám pravidelné půlroční aktivity pro 
rodiče s  dětmi a celoroční aktivity pro před-
školní děti se zaměřením na výtvarku, kerami-
ku, hudebku, cvičeni a fotbal.
Celkem jich bylo 22. Každý měsíc fungoval Do-
polední klub maminek – každé setkání mělo 
svoje téma a mezi nejzajímavější určitě patřila 
beseda s tématem ekologická domácnost, zdo-
bení perníčků, háčkování, společná výroba lu-
cerniček pro Živý Betlém a návštěva Dětského 
lesního klubu Kvítek.
Čtvrtkování se opět ujaly Maruška s  Klárou 
a připravovaly tvoření z nejrůznějších materiá-
lů pro maminky s hernou pro děti.
Připravili a prožili jsme několik jednorázových 
akcí: Večerní hlína – tvoření z keramické hlíny, 
Uspávání zvířátek, Podzimní a Jarní burza, vý-
roba adventních věnců, tradiční lednové Kar-
nevaly, Hrajeme si na závodníky a dvě akce ve 
spolupráci s RC Pastelka, Vánoční tvořivé dílny 
v rámci Líšeňských Vánoc a Vynášení Moreny 
v Mariánském údolí.
Nabídku na nový školní rok a termíny přihlašo-
vání najdete na našem webu www.salesko.cz.
Přeji vám za celý tým Klubu rodičů a dětí krás-
né letní dny a těším se na setkávání v příštím 
školním roce. Ať se vám daří! Martina Kosíková

Den Země se Saleskem
Víte, že i Země má svůj svátek? Tento svátek je 
ovlivněn původními dny Země, které se konaly 

při oslavách jarní rovnodennosti a oslavovaly 
příchod jara. Ekologicky motivovaný svátek 
upozorňuje na dopady ničení životního pro-
středí. Rozhodli jsme se, že Salesko též přispěje 
k ochraně naší planety. Pro zájemce jsme při-
pravili kvíz, který se samozřejmě týkal vědo-
mostí o naší planetě. Skákací hrad, malování 
křídami a vybarvování obrázků nemohlo chy-
bět. Poté jsme se společně vrhli na úklid okolo 
Saleska. Kolem padesáti ochotných „uklízečů“ 
pomáhalo vyčistit okolí. Po zimě nám příroda 
odhalila vše, co do ní nepatří a tak bylo potřeba 
uklidit a udělat ji opět šťastnou. Těšíme se zase 
za rok. 

Hráli jsme si na závodníky
V Salesku jsme se po roce opět sešli, abychom 
provětrali svoje odrážedla, motorky a koloběž-
ky. Počasí se tvářilo všelijak, ale nakonec jsme 
ani nezmokli, ani nám nebylo horko. Na malé 
závodníky čekaly sportovní disciplíny: průjezd 
tunelem, kruhový objezd, slalom, koulení pneu-
matiky, vyprošťování aut z rybníka, a skládání 
puzzle. Za každý splněný úkol se razítkovalo. 
Nakonec se závodilo projížděním barevné brá-
ny. Všichni spokojení závodníci stáli na stup-
ních vítězů a domů si odnášeli malé odměny. 
Nechyběly ani medaile pro každého účastníka.

Chystáme pro vás
Běh líšeňských škol
Ve čtvrtek 14. června se uskuteční již podva-
nácté Běh líšeňských škol pod záštitou pana 
starosty. Běžet se bude velkým okruhem okolo 
Saleska.

Soutěž Angels crew
Poslední taneční soutěž tohoto roku se  usku-
teční 2. června, tentokrát v Boskovicích.

Rytířská přespávačka
Rytířský kroužek se jede 8. června rozloučit se 
školním rokem do Ochoze.

Capoeiristická přespávačka
Rozloučení se se školním rokem dvěma dny 
plnými tance, her a pohybu se uskuteční 15. 
a 16. června.

SPORTday
Máš rád pohyb a chceš s námi strávit 3 hodiny 
plné tančení, sportů a protahování?  Zveme tě 
9. června na akci pro širokou veřejnost Rozhý-
bejme svoje tělo.
Akce je určena pro zájemce od 8 do 99 let.
V každé hodině bude jiný styl pohybu.

9.00–9.50 protažení, fit a společný sport 
10.00–10.50 tanec s naší taneční skupinou
 Angels
11.00–11.50 Capoeira (bojové brazilské
 umění s tancem)

Cena je 150 Kč (za 3 hodiny) – hlásit se je nutné 
na recepci.
S sebou: dostatek pití, ručník, přezutí do sálu 
(bílá podrážka), sportovní oblečení.

Táborák – společné ukončení kroužků
Ukončení školního roku proběhne 14. června 
16.00–18.00 táborákem na venkovním hřišti na 
„Líkusu“ pod poliklinikou Horníkova.
Za deštivého počasí se akce přesouvá na pátek 
15. června. Přijďte společně s rodiči a upečte si 
špekáček a buďme opět po roce všichni společ-
ně. Chleba, hořčici a kečup s pitným režimem 
zajistíme.
Sebou: špekáček, deku na sednutí, vidlici nebo 
klacek na opékání.

Zprávy z radnice

Jako již každým rokem se i letos konala dne 25. dubna 2018 vzpomínková akce na líšeň-
ském hřbitově u příležitosti 73. výročí osvobození Líšně od okupace německou armádou.

Na pietním aktu jsme si opětovně připomněli líšeňské rodáky, kteří obětovali to nejcen-
nější, co člověk má, svůj život, abychom dnes mohli žít svobodně.

Pietního aktu se zúčastnili čelní představitelé obce, pan starosta Břetislav Štefan, II. mís-
tostarosta Miloš Freiberg a zastupitel MČ Brno-Líšeň Daniel Borecký. Pan Václav Fischer 
pronesl při této příležitosti krátký úvodní projev, který posléze doplnili pan starosta Břetislav 
Štefan a pan zastupitel Daniel Borecký.

Rád bych prostřednictvím mého článku poděkoval všem, kteří se zúčastnili vzpomínko-
vé akce na hřbitově v Líšni a na závěr bych chtěl připomenout důležitá slova vytesaná na 
pomník obětem: „Lidé bděte: Padli jsme – abyste mohli svobodně žít“ – my si Vaší oběti ne-
smírně ceníme a nikdy na ni nezapomeneme. Čest Vaší památce!

Miloš Freiberg, II. místostarosta

Vzpomínková akce k 73. výročí osvobození Líšně
od okupace německými vojsky
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Seniorský klub RÉVA
PROGRAM PRO VEŘEJNOST ČE

RV
EN

20
18

KLUBOVÁ SETKÁNÍ  
Místo konání:  Volnočasové centrum KOTLANKA, 
Kotlanova 7, Brno-Líšeň (není-li uvedeno jinak)

ČTVRTEK 14. ČERVNA 2018  
od 14.00 hod. 
14.00–15.00 hod.: Posezení u kávy  
15.00–17.00 hod.: Nordic walking 
Procházka s nordic walking holemi nebo bez nich 
s  fyzioterapeutkou Bc. Janou Šperlinkovou. Sraz na 
Kotlance. V případě špatného počasí se procházka nekoná.
15.00–17.00 hod.: Počítačová poradna 
Lektor Ladislav Škraňka radí s Vašimi počítači, tablety 
a telefony, vezměte je s sebou. 

ČTVRTEK 21. ČERVNA od 14.00 hod. 
14.00–17.00 hod.:  
Červnové posezení u kávy
Zrekapitulování činnosti klubu za tento školní rok.
15.00–17.00 hod.: Počítačová poradna 
Lektor Ladislav Škraňka radí s Vašimi počítači, tablety 
a telefony, vezměte je s sebou. 

ČTVRTEK 28. ČERVNA  od 14.00 hod.
14.00–17.00 hod.:  
Opékání špekáčků na Dělňáku  
Přátelské posezení na zahradě. Špekáček s sebou! Akce se 
koná na Dělňáku, Klajdovská 28, Brno-Líšeň. V případě 
špatného počasí se opékání nekoná a proběhne klubové 
setkání na Kotlance. 

ZMĚNA PROGRAMU VYHRAZENA www.kclisen.cz

Provoz a program Seniorského klubu RÉVA zajišťuje Kulturní centrum Líšeň, 
příspěvková organizace, Kotlanova 7, Brno-Líšeň. Činnost KC Líšeň finančně 
podporuje městská část Brno-Líšeň. Na přípravě programu spolupracujeme 
s Rodinným centrem Pastelka a Klubem seniorů Brno-Líšeň. Všechny tyto 
subjekty jsou zapojeny do projektu Réva, jehož cílem je poskytovat smysluplné 
a dostupné volnočasové aktivity pro seniory.  

KONTAKTY A INFORMACE:
Kulturní centrum Líšeň / Volnočasové centrum KOTLANKA, Kotlanova 7, Brno-Líšeň
Silvie Dražanová, tel.: 734 313 653, e-mail: senior.klub@kclisen.cz
Renata Maleňáková, tel.: 731 117 114, e-mail: recepce@kclisen.cz

V projektu Réva dále můžete navštívit tyto seniorské aktivity:
Klubové setkání Rodinného centra Pastelka, 
Kondiční a klubové aktivity Klubu seniorů Brno-Líšeň.

AKCE
Středa 27. června 2018  
od 14.00 hod.   
SLEZINA NA KLÁŠTERNÍ ŠKOLE
Střední zdravotnická škola Evangelické akademie 
a Kulturní centrum Líšeň zvou bývalé žáky s rodinou 
a přátele školy na posezení v zahradě a prohlídku školy.
Přijďte, zavzpomínejte na školní léta a doneste fotografie 
ze svých školních lavic na Líšeňské tablo! 
Fotky okopírujeme, nedáte je z ruky a odnesete si je domů. 
Občerstvení zajištěno. 
Vstup zdarma s fotkami i bez nich. 
Místo konání: SZSEA, Šimáčkova 1, Brno-Líšeň 

Vstup je zdarma, není-li uvedeno jinak. Program je přístupný veřejnosti, 
aktivity určené pouze členům Seniorského klubu RÉVA jsou označeny. 
Členství v klubu je bezplatné a přináší další výhody jako například 
přednostní rezervace na vybrané akce, speciální program a případné 
slevy na kurzovném a vstupném v Kulturním centru Líšeň (konkrétní 
informace o sle vách jsou průběžně zveřejňovány na webu a FB profilu 
KC Líšeň).
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Šunka Victoria 

Akční cena: 24,90 Kč / 100 g

Akce platí do 30. 6. 2018.

SKLIZENO LÍŠEŇ
Po-Pá  8.00-19.30
So  8.00-14.00
     734 752 350        

Ušité na míru typu vlasů 
a pokožce hlavy
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LÉKÁRNA MASAROVA
člen sítě MAGISTRA
PO–PÁ 8–18 / SO 8–12 

Vážení přátelé,
děkujeme za  projevenou přízeň na  9. roční-
ku Pálení čarodějnic pro děti a  zároveň na 
4. ročníku čarodějnic pro dospělé, které proběhly 
za krásného počasí v pondělí 30. dubna v líšeňské 
rokli u zastávky Masarova. I když byl tento ročník 
malinko komplikovanější na organizaci i kvůli sta-
vebním pracem na nové cyklostezce, účast přes 
3  000 návštěvníků byla pro všechny, kdož se 

podíleli na chodu celého dne, velkým zadostiuči-
něním. Děti se bavily soutěžemi, čarodějnými díl-
ničkami nebo malováním na obličej, které mimo 
jiné zajistilo Kulturní centrum Líšeň pod vedením 
pana Buriana. Tradiční odměnou všem malým 
čarodějnicím a čarodějům byl špekáček, pitíčko 
a dárky věnované LCOS a restaurací U Fidela. Ve-
černí rej rozproudily hudební počiny kapel Zimour 
a Vilém Čok & Bypass. Zpívalo a hrálo jim to skvě-
le! Děkujeme za zážitek. Poděkování patří i mo-

derátorovi dne panu Hruškovi, celému týmu KCL 
za pestré vyžití, panu Kšicovi za přípravu úžasné 
vatry a podporovateli akce MÚ Brno-Líšeň v čele 
s panem starostou Štefanem. Kolektivu U Fidela 
patří díky za občerstvení, který se tímto omlouvá 
za fronty u výčepu. Příjemné, ale hodně teplé po-
časí nedovolilo dostatečnou účinnost chladícího 
zařízení a tím pádem nešel urychlit výdej zlatavého 
moku. Příští rok tak bude akce zase o něco větší, 
aby bylo vše perfektní. Těšíme se na viděnou J.

VÝHODNÉ ČERVNOVÉ CENY
Exoderil® 20ml  219 Kč
APO-Ibuprofen 400 mg, 100 tbl  109 Kč
Cemio BetaKaroten 120 tbl  129 Kč
Zentiva B-komplex forte 100 tbl  132 Kč
Imodium® Rapid 2 mg  89 Kč
LOPERON® 20 cps  119 Kč
LADIVAL sprej pro děti OF 50, 200 ml  319 Kč
Repelent PREDATOR JUNIOR 150 ml  179 Kč
Hylak forte 100 ml  159 Kč
Olfen léčivé náplasti 140 mg, 5 ks  182 Kč
Lioton® 100 000 gel, 100 g  269 Kč
Fenistil gel 30 g   149 Kč
DETTOL 0,2% antisept. sprej 100 ml  86 Kč
Claritine 30 tbl  189 Kč
Flixonase na alergii 50 mcg/dávka  329 Kč
Voltaren Rapid 25 mg, 20 cps  108 Kč
UROVAL D-manosa 15 sáčků  199 Kč 
Beliema Effect 10 vagin. tbl+bikiny bag  239 Kč

Rezervace na tel.: 725 140 090 nebo 
na www.ufidela.cz. 

Děkujeme a těšíme se Vás.
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ITALSKÁ 
PIZZA OD FIDELA

Italská pizza z poctivých 
surovin, pečená 
v kamenné peci 

provoněné dřevem.

ELEKTROKOLA
SPECIALISTA NA

www.bikemax.czLÍŠEŇ, Masarova 7

DEZERTY 
+

V PÁTEK 29.6. 
OD 9 DO 12 HOD.
PORCE ZMRZLINY 

ZDARMA
za samé jedničky na 

vysvědčení

POLEDNÍ MENU 
Z GRILU

každý čtvrtek 

Za samé jedničky na vysvědčení 
ZMRZLINA U FIDELA

ZDARMA

LÍŠEŇSKÉ 
CENTRUM 
OBCHODU 
A SLUŽEB

Masarova 7 a 9 
Brno-Líšeň
628 00
www.lcos.cz

PRO DOMÁCÍ MAZLÍČKY 
Dehinel plus fl avour pro psy 2 tbl 59 Kč
Fypryst pro kočky a psy od 89 Kč

LÉKÁRNA MASAROVA

Schopnost micel vázat a doslova jako magnet 
přitahovat veškeré nečistoty z vlasů i pokožky hlavy 
využívají nové micelární šampony, které jsou tak 
nejen dokonale účinné, ale k vlasům též maximálně 
vlídné a šetrné.

14.6. Terezia Company 
DÁREK k nákupu preparátů 
z hlívy ústřičné, rakytníku a dal-
ších zdravých rostlin a hub

19.6. Den s Aromaticou 
ochutnávková prezentace 
tradičního výrobce bylinné 
kosmetiky a doplňků stravy 

21.6. Eucerin 
20% sleva na všechny výrobky 
kvalitní dermokosmetiky
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6.6.–30.6.
SALÁTOVÁ 
NABÍDKA
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1. 6.–29. 6.  Líšeňská pasáž zve na výstavu
   „Imprese Miroslava Pospíchala aneb Obrazy malované
   dle předloh mistrů 19. století“. 

2. 6. od 10.00 Dětský den na Dělňáku. DĚLŇÁK, Klajdovská 28. Vstupné dobrovolné.
sobota

2. 6. 20.30  Robinson. Loutkohra s živou hudbou. Divadlo Líšeň, zahrada Orlovny, Holzova 7.
sobota   Za nepříznivého počasí se akce nekoná. Vstupné dobrovolné.

7. 6. od 16.00 Den otevřených dveří. Pořádá LMŠ Zeměkvítek, u Zukalova Mlýna u Podolí.
čtvrtek   Kontakt: 723 264 589. 

7. 6. 14.00  Exkurze do lesní obory a bažantnice v Rajhradě.
čtvrtek   Seniorský klub Réva. Sraz v Rajhradě, Klášter 1. 

8. 6. 15.00–19.00 Bazárek. Organizují rodiče dětí z Dětského lesního klubu Kvítek.
pátek   Zahrada Orlovny.

9. 6. 14.00  1. líšeňská HEC olympiádka. Zábava a sport pro děti i dospělé.
sobota   Soutěž v petanque, skákání přes švihadlo, skládání obrázků, streetball, malování na chodníku,
   opičí dráha a spousta jiných disciplín… Občerstvení zajištěno.
   Hřiště a přilehlé plochy KC Kotlanova 7 (Kotlanka). Vstup zdarma.

12. 6. 9.30–15.00 Postavení osob se zdravotním postižením
úterý   v každodenním životě. Sál Radnice ÚMČ Jírova 2. Vstup zdarma. 

14. 6. 14.00–15.00 Posezení u kávy.   15.00–17.00   Nordic walking.
čtvrtek 15.00–17.00  Počítačová poradna. Seniorský klub Réva, Kotlanova 7 (Kotlanka).

14. 6. 8.00–13.00 Běh líšeňských škol pod záštitou starosty. Pořádá Salesko.
čtvrtek

14. 6. 16.00–18.00 Táborák – společné ukončení kroužků.
čtvrtek   Venkovní hřiště na „Líkusu“ pod poliklinikou Horníkova. Za deštivého počasí se akce přesouvá
   na pátek 15. června. Sebou špekáček. Pořádá Salesko.

16. 6. 8.00–13.00 Farmářské trhy. Ulice Jírova.
sobota

21. 6. 14.00–17.00 Červnové posezení u kávy.   15.00–17.00    Počítačová poradna.
čtvrtek   Seniorský klub Réva, Kotlanova 7 (Kotlanka).

24. 6. 20.00  Žabáci (Sny starého dědka). Loutková groteska o samotě, snech a přátelství.
neděle   Divadlo Líšeň, zahrada Orlovny, Holzova 7. Za nepříznivého počasí se akce nekoná.
   Vstupné dobrovolné. 

27. 6. od 14.00 Slezina na Klášterní škole. Střední zdravotnická škola Evangelické akademie
středa   a Kulturní centrum Líšeň zvou bývalé žáky s rodinou a přátele školy na posezení v zahradě
   a prohlídku školy. Přijďte, zavzpomínejte na školní léta a doneste fotografie ze svých školních
   lavic na Líšeňské tablo! Fotky okopírujeme, nedáte je z ruky a odnesete si je domů.
   Občerstvení zajištěno. Místo konání: SZSEA, Šimáčkova 1, Brno-Líšeň.
   Vstup zdarma s fotkami i bez nich.

28. 6. 14.00–17.00 Opékání špekáčků na Dělňáku. Posezení na zahradě Klajdovská 28.
čtvrtek   Špekáček sebou. Za nepříznivého počasí se akce nekoná a proběhne setkání na Kotlance.
   Seniorský klub Réva Kotlanova 7 (Kotlanka). 

28. 6. 16.30  Zahradní slavnost. ZŠ Akademia, AKADEMIA, Rašelinová 9.
čtvrtek
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Oznamujeme veleváženému líšeňskému 
publiku, sousedkám a sousedům, že 

DIVADLO LÍŠEŇ právě slaví dvacet let své-
ho tvůrčího života!

Přijďte to s námi oslavit – hrajeme v prů-
běhu celého léta pod starými lipami v Zahra-
dě Orlovny, která se stala naší letní scénou.

Divadlo Líšeň se zrodilo v Brně-Líšni na 
sklonku minulého století jako nezávislý pro-
fesionální soubor. Kromě účinkování v Líšni 
divadlo hraje v centru Brna – v současnosti 
ve sklepní scéně CED (Centra experimentál-
ního divadla) a pořádá Festival ve věznici na 
Cejlu (O minulosti a budoucnosti naší svo-
body).

Divadlo také procestovalo skrz naskrz 
celou republiku, hrálo v šestnácti zemích Ev-
ropy a nashromáždilo řadu ocenění z mezi-
národních festivalů. Za dlouhých dvacet let 
uvedlo na dva tisíce vlastních představení, 
dílen a besed. Dalších několik set umělec-
kých produkcí – divadelních, hudebních, vý-
tvarných divadlo pozvalo a uvedlo v rámci 
festivalů, které pořádá od roku 1999. 

Divadlo Líšeň, které je jediným profesio-
nálním brněnským divadlem sídlícím na pe-
riferii Brna, funguje díky finanční podpoře 
Města Brna a MČ Brno-Líšeň a také díky 
zázemí v pronajatých prostorách na Ondráč-
kově ulici – v bývalé hospodě U Hejlů. Zde 
vymýšlíme, vytváříme, zkoušíme, opravuje-
me a skladujeme náš divadelní „vercajk“ 
a vyrážíme odsud na štace blízké i daleké. 
Toto zázemí je pro nás velmi důležité a jsme 
rádi, že můžeme sídlit v Líšni a uskutečňovat 
myšlenku, s níž jsme divadlo zakládali – 
tvůrčím způsobem rozvíjet prostor, který 
jsme si zvolili k životu.

Naše působení v Líšni začalo, když jsme 
se s mým mužem Luďkem Vémolou přistě-
hovali do staré Líšně. Prvním naším viditel-
ným počinem byla „záchrana Dělňáku“. 
Líšeňská radnice tehdy nenašla pro mnoho 
let chátrající objekt využití a tak byl praktic-
ky odsouzen k demolici. To inspirovalo členy 
a sympatizanty vznikajícího divadla k zorga-
nizování prvního ročníku Festivalu divadla 
Líšeň – Probuzení ze sutin v roce 1999. Di-
vadlo svým festivalem problém Dělňáku zvi-
ditelnilo v celobrněnských médiích a zaháji-
lo veřejnou debatu nejen mezi zdmi bývalého 
věhlasného kulturního stánku, ale i po hos-
podách, ulicích a samozřejmě i na radnici. 
Nakonec (ovšem těsně) přijali líšeňští zastu-
pitelé myšlenku opravit Dělňák a navrátit jej 
jeho původnímu účelu, kterým bylo vytvořit 
zázemí pro rozvoj místních kulturních orga-
nizací i líšeňského společenského života.

Ze spontánní „záchranářské“ akce se 
rozvinula tradice festivalů. Od roku 1999 
hrajeme či pořádáme akce na různých mís-
tech v Líšni – v zámeckém parku rodiny Bel-
credi, v nejstarším Dělnickém domě na Ši-
máčkově ulici, v Mariánském údolí, na Kos-
telíčku, v prostorách zrušené knihovny na 
zámku a dalších místech. Pozvali jsme do 
Líšně i významné evropské soubory, které 

jsme potkávali na svých cestách na meziná-
rodních přehlídkách. Ročníky festivalu prů-
běžně dokumentovala Česká televize a jed-
notlivé dokumenty jsou v archivu ČT. 

Během svého mnohaletého působení 
jsme rozvíjeli spolupráci s místními umělci, 
spolky a organizacemi, což nás inspirovalo 
k založení spolku Líšeň sobě a také k další 
(navazující) řadě Festivalů Líšeň sobě, které 
se konají od roku 2010 doposud. Kromě 
místní tvorby nabízejí Festivaly Líšeň so- 
bě kvalitní nekomerční produkci z celé re-
publiky.

Před několika lety jsme si oblíbili Zahra-
du Orlovny a začali zde uvádět svá předsta-
vení, která se nejlépe vyjímají pod nádherný-
mi stoletými lipami. Zahrada se tak po le-
tech, kdy byla veřejnosti téměř nedostupná, 
dostala do obecného povědomí. To zásadním 
způsobem přispělo k její záchraně ve chvíli, 
kdy se rozhodovalo mezi zachováním zahra-
dy ve stávajícím stavu a mezi pokácením lip 
a zastavěním prostoru krytou sportovní ha-
lou. Další „záchranářská aktivita“, na které 
se podílela řada aktivních občanů, spolků, 
umělců i zastupitelů, vyvrcholila kulturní 
akcí s názvem Za záchranu Zahrady Orlov-
ny. Několik dní po této benefici hlasovali lí-
šeňští zastupitelé a (opět) těsně rozhodli 
o zachování hodnotného prostoru a jeho 
zpřístupnění.

Důležitou místní tradicí, u jejíhož zno-
vuobnovení Divadlo Líšeň stálo, jsou Líšeň-
ské ostatky. Nápad obnovit starobylou slav-
nost vzešel od Josefa Trávníčka z Národo- 
pisného souboru Líšňáci. Přizval divadlo 
k zajištění maškarní části slavnosti. Z původ-
ně komorní akce, kterou byly obnovené 
ostatky v roce 2012, se rozvinuly ve vyhláše-
nou celolíšeňskou veselici s více než sto účin-
kujícími z několika místních uměleckých 
souborů i z řad veřejnosti a návštěvností číta-
jící na tisíce diváků z Líšně i celého Brna. Na 
organizaci události se podílí Kulturní cent-
rum Líšeň a prostředky na ni poskytuje MČ 
Brno-Líšeň. Líšeňské ostatky jsou typické 
a jedinečné spojením maškarní části s krojo-
vanou a také tím, že oživily starodávný ostat-
kový protokol a původní líšeňské lidové ma-
sopustní písně uchované v rukopisech sbě- 
ratelem Františkem Svobodou. Díky Josefu 
Trávníčkovi jsme tyto materiály využili. Pe-
pa si bohužel užil jen několik ročníků maso-
pustní veselice. Na jeho památku Divadlo 
Líšeň každoročně v květnu nasvěcuje Koste-
líček.

Logo divadla – pes, je také inspirováno 
Líšní. Průpovídce „tady chcípl pes“, kterou 
jsme v dobách počátků divadla často slýchá-

20 LET DIVADLA LÍŠEŇ a jeho působení v Líšni
vali od líšeňských sousedů, jsme se rozhodli 
čelit psem živým, který opět aktivní dění do 
obce navrátí. 

Psem – a to loutkovým psem, se také pro-
pojila minulost a současnost loutkového di-
vadla v Líšni: divadlu byla věnována loutka 
Žerýka od vedoucího zaniklého loutkového 
divadla líšeňského Sokola Loutkas z počátku 
50. let. S touto krásnou marionetou nabývá 
naše logo nového významu a my jsme slíbili 
se o zvíře dobře starat a představit jej líšeň-
skému publiku. Proto se na Žerýka těšte, 
uvede pro vás letošní IX. Festival Líšeň sobě, 
který se také ponese v duchu oslav dvacetin 
divadla.

Na závěr chci za divadlo poděkovat všem 
za vytrvalou a dlouhodobou spolupráci – dí-
ky umělcům z Líšně účinkujícím na našich 
akcích, ochotným pomocníkům, bez kterých 
bychom akce nezvládali organizačně zajistit, 
fotografům i organizacím a spolkům, jež 
s námi spolupracují a také spolupořádají 
mnohé akce – MČ Brno-Líšeň, Kulturnímu 
centru Líšeň, Národopisnému souboru Líš-
ňáci, portálu vlisni.cz, spolku Líšeň sobě, 
Sokolu Líšeň, Římskokatolické farnosti 
v Líšni, Hobbylabu, dennímu stacionáři Effe-
ta, RC Pastelka, rodině Belcredi a mnohým 
dalším.

A především děkujeme našemu publi-
ku za přízeň a povzbuzení, kterých se nám 
dostává. Bez této odezvy by nic z toho, 
o čem zde píši, nebylo. 

Pokud nám chcete dát k narozeninám 
dárek, napište nám, máte-li s Divadlem Lí-
šeň nějaký zážitek – je něco, čím jsme vás 
potěšili nebo vyloženě naštvali? Dopisy od 
vás zveřejníme na Festivalu Líšeň sobě 
25. srpna v Zahradě Orlovny.

dokument ČT o souboru:
http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/ 
1095352674-divadlo-zije/313295350040010/
obsah/300719-profil-alternativniho-divadla-
lisen
rozhlasový dokument z roku 2000 o Dělňáku:
https://youtu.be/IpYu2kPJBbU
reportáž ČT z festivalu z roku 2005 – v čase 
22.50: http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/ 
1183619616-kultura-cz/305296361280010
reportáže z Festivalů Líšeň sobě na portálu 
vlisni.cz: http://www.vlisni.cz/search/node/
festival%20l%C3%AD%C5%A1e%C5%88%20
sob%C4%9B
tisková zpráva k Líšeňským ostatkům: 
http://www.vlisni.cz/spolky-sdruzeni/
lisenske-ostatky-2015

Pavla Dombrovská, za Divadlo Líšeň
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ZŠ Holzova ZŠ Novolíšeňská

Velikonoční turnaj děvčat ve florbalu 
Ve dnech 5. a 6. 4. se naše děvčata z 8. a 9. tříd zúčastnila Velikonoč-

ního turnaje ve florbalu na ZŠ Tuháčkova, kde obsadila výborné dru-
hé místo ve velké konkurenci brněnských škol. Bezvadná sestava děvčat 
vybojovala pohár, medaile a  odnáší si mnoho společných sportovních 
zážitků. Holky děkujeme!

Sestava: Zuzana Pisková, Sabina Brázdová, Ivana Šustková,
Aneta Mernová, Eliška Boudná, Veronika Šmeralová, Nikol Kubátová, 
Kateřina Šmausová, Anna Magdalena Macáková, Kristýna Vaňková. 

Vybíjená 5. tříd 
V dubnu se na brněnských školách konala obvodní kola ve vybíjené 

žáků 3.–5. tříd. Družstva dívek i chlapců naší školy uspěla v obvodních 
kolech, kde zvítězila a postoupila tak do městských finále. Finále katego-
rie dívek se konalo ve středu 25. 4. na naší škole a finále otevřené kategorie 
(možná účast dívek i chlapců) 26. 4. na ZŠ Pavlovská. Zde obě naše druž-
stva skončila na čtvrtých místech. Všem účastnicím a účastníkům patří 
díky a gratulace. 

Čarodějná škola 
V pondělí 30. 4. 2018 se škola na Pohankové změnila na školu čaro-

dějnou. Byla plná ježibab, strašidel, kouzelníků. První dvě hodiny strávi-
ly děti ve svých třídách 
a potom hurá na zahradu. 
Zde byl připraven kvíz za-
měřený na čtení s porozu-
měním. Ve dvojicích ško-
láci z indicií zjišťovali, jak 
se jmenují jednotlivé ča-
rodějnice. Nechyběla No-
salína, Grizalda, Petunie 
či Bludimíra. Na závěr 
jsme si poseděli a zazpíva-
li u ohniště s čarodějnicí.

Vzácná návštěva na ZŠ Novolíšeňská
Na základě minulých velmi hezkých zážitků jsme na naši školu po 

nějaké době opět pozvali nevidomé a slabozraké z Kyjova. Výukový pro-
gram se tentokrát týkal žáků čtvrtých ročníků, kteří si na několika sta-
novištích mohli vyzkoušet chůzi s  bílou holí a orientaci nevidomého 
v prostoru, simulaci různých očních vad pomocí tzv. simulačních brýlí, 
pomůcky denní potřeby např. pro uvaření čaje či praní prádla, měření, 
stroj na Braillovo písmo, ale také mobilní aplikace a moderní technologie 
určené zrakově postiženým lidem. Pro zpestření a obohacení programu 
dorazil i vodicí pes jménem Crusoe. Uvelebil se za přítomnosti svého 
pána v prostorách našeho malého atria a okamžitě si získal všechna pří-
tomná dětská srdce. Každé stanoviště bylo velmi zajímavé a poučné 
a vyměřený čas byl neúprosný, ale ze  stanoviště, kde čekal Crusoe, se 
dětem obzvlášť těžce odcházelo. Tak zase někdy u nás, milá SONS 
Kyjov! Spec. ped. Dagmar Kraváčková

Slet čarodějnic
Několik dnů před filipojakubskou nocí se do třídy 2. C slétli čarodě-

jové a čarodějky. Jen co zaparkovali košťata, už je vítala čarodějnice Elza. 
Pod jejím dohledem se zúčastnění připravili na sabat. Kromě různých 
rituálů si zodpovědně procvičovali a zdokonalovali své čarodějnické 
zručnosti a dovednosti. Učili se důležitá zaklínadla a čarovali. Nechyběla 
ani hodina létání a ovládání koštěte. Hodem ropuchy do kotle byla zahá-

jená hodina výroby lektvarů. Ze správných přísad se za pomoci zaklína-
del povedl vyrobit zaručeně účinný kouzelný lektvar. Po náročné práci 
následovala volba královny a společný tanec. Den uběhl jako voda a ni-
komu se nechtělo letět zpátky domů. Už se těšíme na příští slet a další 
kouzla a čáry. Čarodějnice Elza (Valéria Žižáková, tř. uč.) 

Soutěž „Celá třída odpovídá“
Třída 4. C se zapojila do soutěže tematicky zaměřené na ochranu 

životního prostředí a tím i na ochranu vody, kterou pro žáky 4. a 5. tříd 
připravuje akciová společnost Brněnské vodárny a kanalizace (BVK). 
Děti si vyhledávaly informace týkající se koloběhu vody v přírodě, čisti-
ček odpadních vod, přípravy pitné vody, zeleně v městě Brně, znečištění 
ovzduší nebo odpovídaly na různé otázky. Kromě toho kreslily obrázky, 
skládaly básně a psaly dopisy vodě. Odpovědi spolu s nejpovedenějšími 
výtvory jsme poslali jako společný projekt do BVK a s napětím čekali na 
výsledek. A podařilo se. Spolu s dalšími 12 třídami jsme byli za odměnu 
pozváni na představení České pověsti v divadle Bolka Polívky. Po něm 
proběhlo losování tří tříd, které dostaly za odměnu výlet pro celou třídu. 
Ten jsme sice nezískali, nicméně už samotnou účast mezi nejlepšími tří-
dami ze 67 tříd z celého Brna můžeme považovat za veliký úspěch. Jako 
pozornost dostal každý ještě příjemný dárek – batůžek s tričkem a lahví 
na vodu. Hana Pozdníková, tř. uč.

Mateřská škola, Brno, Hochmanova 25
přijme uklízečku na zkrácený pracovní úvazek (6 hod. 45 min.)

Nástup od 27. 8. 2018
Bližší informace u ředitelky MŠ. Telefon: 544 210 331
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ZŠ MasarovaZŠ Horníkova

Školní parlament na konferenci 
V květnu pořádal odbor školství, mládeže a tělovýchovy Magistrátu 

města Brna konferenci nazvanou Podpora rozvoje klíčových kompetencí 
žáků v oblasti aktivního občanství a sociálního rozvoje. Konference se 
konala pod záštitou 1. náměstka primátora města Brna Mgr.  Petra 
Hladíka. 

Naše škola zde prezentovala svoji práci prostřednictvím workshopu 
nazvaného Práce školního parlamentu. Tohoto workshopu se zúčastnili 
i členové školního parlamentu Viktor Hejčík z 6. B a Zdeněk Teller z 8. B, 
kteří náš parlament skvěle reprezentovali a pohotově odpovídali na do-
tazy účastníků konference. 

Workshop byl zaměřen na práci školního parlamentu na základní 
škole: průběh voleb, přípravy zasedání školního parlamentu, průběh akcí 
organizovaných členy parlamentu, přenos informací do tříd, spolupráce 
s vedením školy, spolupráce s partnerskými školami, činnost konzultač-
ního centra pro Jihomoravský kraj, pořádání konferencí pro ostatní par-
lamenty. Část workshopu byla věnována prožitkovému kurzu. 

Hana Pollaková, Mgr. Jana Ullmannová

Poděkování hasičům
Krátce po Velikonocích jsme navštívili školní a výcvikové zařízení 

HZS ČR v Brně. Na tuto akci jsme se těšili, ovšem zážitek z celého dne 
předčil naše očekávání.  

Po nástupu do budovy HZS se nás vstřícně ujali lektoři. Posadili nás 
do učebny, kde na nás dýchla „ta správná hasičská atmosféra“, a formou 
kvízu jsme se dozvěděli vše o hasičích a o dobrém i zlém ohni. Poté nás 
lektoři rozdělili do dvou skupin, které se vydaly do terénu, kde nám hasiči 
při výcviku ukazovali své dovednosti. Žáci si vyzkoušeli, jaké to je, když 
někde zasahují, a jaká musí být jejich příprava před hašením a při záchra-
ně lidí i zvířat. 

Ráda bych touto cestou poděkovala bezvadně sehranému týmu pod 
vedením kpt. Bc. Lubomíra Doležala, Lence Kala, DiS. a kpt. Ing. Tereze 
Findeisové, kteří se nám v areálu věnovali. 

za žáky 1. C Mgr., Bc. Jana Damborská

Oslavy Dne Země 
Letošní Den Země jsme si připomněli hned několikrát. Nejprve vý-

ukovým programem „Pomáháme zvířátkům“ určeným pro žáky 1. stup-
ně. Děti si prohlédly některá zachráněná zvířata a dozvěděly se o nich 
spoustu zajímavého. Dívky z  osmého ročníku pak strávily dopoledne 
v mateřské škole Synkova. Pro malé neposedné děti si připravily různá 
stanoviště, na kterých poznávaly savce a ptáky, přiřazovaly a pojmenová-
valy zvířecí rodiny, skládaly rozstříhané obrázky zvířat a lupami pozo-
rovaly hmyz a rostliny. Ve skupinách se snažily vyjmenovat co nejvíc ži-
vočichů podle začátečního písmene a zahrály si běhací štafetovou hru na 
„úklid planety“. Nakonec jsme jako každoročně oslavili svátek Země in-
dividuálním programem partnerských tříd. Za krásného počasí se dvo-
jice tříd rozešly např. na Stránskou skálu, Klajdovku, do Akátek nebo 
Mariánského údolí, kde proběhl společný program připravený v domeč-
cích staršími dětmi. Některé třídy se vydaly do ZOO nebo do kina Špalí-
ček na krásný film Earth: Den na zázračné planetě. Dvě třídy dokonce 
spojily Den Země se svátkem čarodějnic a připravený program absolvo-
valy v krásných čarodějnických kostýmech.

Mgr. Denisa Dosoudilová, Mgr. Pavlína Navrátilová

Úspěch v anglickém jazyce
Angličtináři na naší škole slaví úspěchy i na prvním stupni. Nedávno 

se zúčastnili soutěže English Jungle, která probíhala na základní škole 
J. A. Komenského. Soutěž měla písemnou i ústní část, jejíž součástí byl 
i přednes básně v angličtině. V konkurenci 23 škol obsadila první místo 
Siana Dimitrova z 1. A, a Eliška Ličmanová z 2. A pak druhé místo.

Všem zúčastněným děkujeme za vzornou reprezentaci školy, paním 
učitelkám za kvalitní přípravu a gratulujeme. Mgr. Lenka Plšková

Soutěž mladých zdravotníků
Tradičně jsme se zúčastnily městského kola soutěže mladých zdra-

votníků, kterou pořádá Český červený kříž. 
Žákyně prvního stupně pod vedením Nikol Klimešové se soutěže 

zúčastnily poprvé a podařilo se jim v  těžké konkurenci obsadit první 
místo. Žákyně druhého stupně pod vedením Romana Burdy obsadily 
místo druhé. Všem moc gratulujeme!

Tým prvního stupně tvořily žákyně ze 4. B Adriana Patloková, Bar-
bora Pospíšilová, Marika Petrlová a Lucie Bučková, v čele s kapitánkou 
Nelou Švábenskou. Za tým druhého pak soutěžily žákyně z 6. A a 6. V – 
Markéta Mužíková, Anna Burianová, Nikola Mráčková, Barbora Koplo-
vá a Kateřina Šidlíková jako kapitánka týmu. Děkujeme za skvělou repre-
zentaci školy. Bc. Nikol Klimešová

Poznávací zájezd do Anglie s výukou Aj
Jako každý rok si jedou dobrovolníci vyzkoušet své komunikační do- 

vednosti a znalosti přímo do Anglie. Součástí byl i kurz angličtiny. Uči-
telé se rozhodli ocenit z každé skupinky jednoho nejlepšího studenta. 
Přestože konkurence byla velká, Elišce Pokorné a Ondřeji Kovářovi se 
podařilo toto ocenění získat a Adam Vencbauer pak dostal velkou po-
chvalu jako nejaktivnější student. Britští lektoři všechny moc chválili 
a byli velmi příjemně překvapení úrovní angličtiny. (Další zajímavosti 
z této i dalších akcí naleznete na webu zshornikova.cz.)
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Pálení čarodějnic
se zvládlo i s mírným 
nepohodlím

Jak velí tradice, poslední dubnový den proběh-
lo v  líšeňské rokli a v pasáži u Líšeňského centra 
obchodu a služeb Pálení čarodějnic. I přes mírné 
nepohodlí spojené s  probíhající revitalizací rokle 
a jednu malou přeháňku si na akci našla cestu 
spousta lidí – celkovou návštěvnost odhadujeme 
ke dvěma tisícům.

O odpolední program určený dětem se kromě 
Kulturního centra Líšeň postaralo Divadlo Kufr 
s žonglérskou dílnou, Divadlo Líšeň, které přivezlo 
svůj Figurkov, SK Líšeň s  fotbálkem a moderátor 
Martin Hruška, který dirigoval různé disciplíny 
jako Pytloskok, Přetahovaná nebo Košťatoběh. 
Nechybělo ani stezka odvahy, překážková dráha, 
módní salón s barvením vlasů, malování na obličej 
či rukodělné dílny. Děti, které zvládly obejít jed-
notlivé atrakce a stanoviště, dostaly za odměnu 
diplom a špekáček, který si mohly opéct u prvního 
ohníčku, jenž se rozhořel v 17 hodin.

Hlavní oheň se tradičně zapaloval v 19 hodin, 
a to za prvních tónů koncertu country kapely Zi-
mour, kterou následně vystřídala rocková legenda 
Vilém Čok se skupinou Bypass, čímž večer také 
s bohatou energií a rockovou atmosférou ukončil.

Pálení čarodějnic uspořádalo Líšeňské cent-
rum obchodu a služeb, restaurace U Fidela, Kul-
turní centrum Líšeň a městská část Brno-Líšeň. 
Pokračování 30. dubna 2019!

Denisa Sobolová, Kulturní centrum Líšeň
Foto: Roman Burián
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Vážení spoluobčané Líšně,
téměř pravidelně na stránkách Líšeňských no-
vin, v  rubrice spolky a sdružení, vás členové 
Myslivecké společnosti STARÉ ZÁMKY, z.s. 
informují při příležitosti měsíce Června – mě-
síce myslivosti, o skutečnostech, se kterými se 
při jarních procházkách přírodou v  bezpro-
středním okolí Líšně můžete setkat. Nejinak 
tomu je i v letošním roce. V poslední době je ve 
všech pádech skloňována souvislost černé zvě-
ře s výskytem afrického moru prasat, prozatím 
v  ČR zjištěného v  loňském roce na Zlínsku
a možnostmi jeho přenosu, včetně vlivu na vel-
kokapacitní chovy prasat a současně i výskyt 
Aujezdského choroby na území ČR.

Příčinou přemnožení černé zvěře je souhrn 
faktorů, odrážejících se v neodpovědném pří-
stupu k  řešení zemědělské rostlinné výroby, 
kdy bylo upuštěno od zažitého způsobu využí-
vání polních ploch pro pěstování plodin, který 
preferoval rozmanitost osevu a tzv. trojpolní 
hospodaření. Velkoplošné pěstování obilovin 
bylo nahrazeno pěstováním ekonomicky vý-
nosných plodin, mezi které je nutno především 
zařadit kukuřici, luštěniny a řepku olejnou.
A zde je potřeba hledat podstatu problému, ne 
v činnosti myslivecké veřejnosti, která si za ne 
malé fi nanční obnosy pronajímá honitby za 
účelem chovu a lovu zvěře. Účelem myslivosti 
není chovat velké počty zvěře, ale zasazovat se 
o dosažení přiměřených počtů zvěře na dosta-
tečně úživných plochách, aby na straně jedné 
zvěř nestrádala, na straně druhé, aby nepáchala 

nadměrné škody na lesních kulturách či pol-
ních plodinách a na straně třetí, aby byla ales-
poň občas v přírodě i vidět. Nelze nevzpome-
nout, že myslivost je koníček a zájmová činnost, 
ne nějaká činnost výrobního či jiného charak-
teru, tudíž je provozována po pracovní zaměst-
nanecké době a zároveň je limitována i povětr-
nostními podmínkami. Výše uvedenými nega-
tivními okolnostmi, vztahujícími se ke spole-
čenskému postoji ve vztahu k tvorbě životního 
prostředí, došlo k podstatné změně podmínek 
lovu. Velké plochy oseté kukuřicí či řepkou 
olejnou skýtají prakticky půl roku bezpečný 
úkryt a bezpracné obstarávání žíru ne pro jed-
nu, ale několik tlup černé zvěře, jejíž noční akč-
ní rádius činí cca 40 km. Pro neznalé se tato 
vzdálenost jeví jako přehnaná, ale léty získané 
zkušenosti o pohybu černé zvěře, uváděný údaj 
potvrzují. Co to znamená v praxi? Například to, 
že vodící bachyně přestávají plnit svou roli, ne-
boť ve skrytu vysoko vzrůstových plodin ne-
ochrání mladší bachyně před oplodňujícími 
kňoury, tak jako to byly schopné činit v  pře-
hledném lesním terénu a dokázaly dotěrné 
kňoury nesmlouvavě fyzicky odbývat. Dá se 
říci, že byly jedním z  faktorů regulovaného 
„kontrolovaného“ plození mláďat a udržování 
únosných početních stavů.

Proč vlastně informujeme o tomto stavu? 
V souvislosti se skutečností, že měsíc červen je 
oprávněně považován za nejkrásnější měsíc ce-
lého roku, kdy dochází k plnému rozvoji růstu 
přirozené zeleně a k přirozenému vývoji repro-
dukce mláďat, přirozeně dochází  i ke zvýšené-
mu zájmu občanské veřejnosti o pohyb a pobyt 
v přírodě. S ohledem na možné ohrožení zdraví 
člověka chceme upozornit, že s podobnými si-
tuacemi přinášenými mediálními prostředky 
v exkluzivních zprávách o „divočácích“, se člo-
věk již může setkat i v lesních porostech na ka-
tastru Líšně. Spatřovat samostatné kusy samčí-
ho pohlaví černé zvěře či tlupu bachyní se sela-
ty v  ranních, dopoledních či odpoledních 

Vincent Drozd, Matěj Pouchlý, Ondřej Konvalina (VKM RC Pas-
telka), Tobiáš Tománek a Raman Lapata (VKM ZŠ Masarova) se
5. května zúčastnili oblastního kola Zlaté včely v Adamově (organi-
zuje Český svaz včelařů). V konkurenci dalších 43 dětí poměřili své 
znalosti a dovednosti ve své kategorii 1.–5. třída. Vincent dosáhl na 
3. místo a jede nás 18. května reprezentovat do krásného včelařského 
areálu SOUV-VVC v Nasavrkách u Chrudimi.

Včelaři spolu s RC Pastelka nyní 
připravují DEN DĚTÍ s názvem 
VČELY, MY A NAŠE PLANETA –
v pátek 8. června 16–19 h na Orlovně 
v Líšni.

Přijďte se podívat na včelky a ně-
co se o nich dozvědět!

Iva Drápelová

Spolky a sdružení

hodinách v  lesním komplexu v  bezprostřední 
blízkosti Líšně již není výjimečností. Problém 
přemnožených divočáků se všemi možnými 
negativními průvodními jevy se již bytostně 
týká i občanů Líšně. 

Podnětem do akademické debaty by mohl 
být dotaz, zda nelze nepříznivý současný stav 
přičítat i nadměrnému přenášení rozsahu re-
kreační činnosti obyvatelstva např. turistice, 
cyklistice, jízdě na koních, kynologii, „čtyřkol-
kářství“ či „amatérskému motokrosu“ atd. do 
přirozeného přírodního prostředí zvířat a zvě-
ře, čímž dochází k jeho neustálému zmenšování 
a k vytlačování divoce žijících populací mimo 
něj, tedy i do obydlených oblastí.

Smyslem výše uvedeného líšeňští myslivci 
chtějí pouze připomenout, že krásy přírody se 
vším všudy mohou být pro mnohé nezapome-
nutelným krásným zážitkem, ale ve smyslu i ji- 
ného úhlu pohledu, pro některé nezapomenu-
telnou negativní celoživotní zkušeností. Ve 
světle mediálními prostředky publikovaných 
událostí spojených s nákazou africkým morem 
a možnostmi jeho přenosu, nedoporučujeme 
návštěvníkům lesa realizovat dobrodružný 
způsob pohybu mimo lesní cesty za účelem na-
lézání padlin černé zvěře z  důvodu možného 
inkasování nálezného. K vypořádání se s náka-
zou černé zvěře africkým morem je vydáno Mi-
mořádné veterinární nařízení obsahující speci-
fi kaci činnosti pro případ nálezu tzv. kadaveru, 
včetně uvedení podmínek pro výplatu nálezné-
ho. 

Za členy MS „STARÉ ZÁMKY“ Ing. Drábek Miroslav 

Èerven – měsíc myslivosti

Včelařík z Líšně do celorepublikového kola Zlaté včely!

                                           
 

www.pastelka.net,  www.salesko.cz 
 

 

VYNÁŠENÍ MORENY 

 
21.března 2018 v 16.00 

 Mariánské údolí (točna 55) 
 

Přijďte s námi společné zakončit zimní čas  

a přivítat jaro. 
 

Těší se na Vás RC Pastelka a Salesko. 

 

 

Vhodné pro rodiny s dětmi, vstupné dobrovolné. 

Včelaříci z Líšně na soutěži Zlatá včela. Zleva Matěj, Vincent, Ondřej, 
Raman a Tobiáš.
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Ocenění pedagogů
28. března si připomínáme narození Učitele národů – J. A. Ko-

menského. U příležitosti tohoto významného dne ocenilo vedení 
radnice nejlepší pedagogy z líšeňských základních a mateřských škol. 
Slavnostní setkání se uskutečnilo 17. dubna 2018 v obřadní síni lí- 
šeňského zámku za účasti starosty Mgr. B. Štefana, místostarosty
Ing. J. Talpy. a členů Školské komise RMČ Brno Líšeň.

Úvodem byla připraveno krátké vystoupení pěveckého kroužku 
ze ZŠ Holzova. V další části tohoto slavnostního dopoledne přestavili 
ředitelé své oceněné pedagogy.

Práce učitele má své radostné i těžké chvíle. Ale je to práce krásná, 
tvořivá a přináší stále nové zážitky. Proto bychom nejen oceněným, 
ale i všem ostatním líšeňským pedagogům chtěli ještě jednou podě-
kovat a popřát, aby se těžké chvíle v jejich práci rychle vytratily a těch 
usměvavých bylo co nejvíce.

Hana Freibergová, předsedkyně školské komise 

Co čeká žáky
AKADEMIE
před prázdninami

Červnový program Gymnázia, ZŠ a MŠ AKADEMIA je velmi odliš-
ný od ostatních měsíců školního roku. Vše začíná ústními maturitními 
zkouškami a obhajobami prací, maturity vrcholí v polovině měsíce tra-
dičním slavnostním předáním vysvědčení a evropských certifi kátů na 
zámku Belcredi.

Studenti gymnázia se po návratu z cyklokurzu či humanitní projek-
tové výuky snaží co nejlépe uzavřít klasifi kaci za druhé pololetí. Některé 
čeká návštěva Evropského parlamentu v Bruselu, jiní navštíví Parlament 
ČR v Praze, mnoho z nich vyrazí na jazykově-poznávací kurz do Velké 
Británie, ostatní alespoň vyjedou na školní exkurze či výlety.

S budoucími žáky naší základní školy a gymnázia se setkáme buď na 
edukačních skupinách, nebo na informativní schůzce, seznamují se s ná-
mi i nové  děti naší mateřské školy a jejich rodiče. Všichni se pak setkáme 
na zahradní slavnosti 28. června od 16.30 hodin, na kterou srdečně
zveme i čtenáře Líšeňských novin. A pak už vysvědčení a dva měsíce 
prázdnin!

Krásné a bezpečné léto vám přeje
Ondřej Hýsek, AKADEMIA Gymnázium ZŠ a MŠ

1. líšeňská HEC olympiádka
Přijďte se pobavit a zasportovat si v netradičních

i tradičních disciplínách pro děti i dospěláky.
Čeká na Vás odpoledne plné soutěží  které zvládne každý . Vítězové 
i poražení budou odměněni! Začínáme ve 14 hodin. A co Vás čeká? 
Soutěž v petanque, skákání přes švihadlo, skládání obrázků, street-
ball, malování na chodníku, opičí dráha a spousta jiných disci-
plín… Občerstvení zajištěno.
Kdy: 9. 6. 2018 • Kde: Kotlanova 7 – hřiště a přilehlé plochy pod KCL

Zapsali jste svého pøedškoláka
do 1. tøídy, ale nejste 
se svou volbou plně spokojení?

Máte zvídavé a bystré dítě a stále pro něj hledáte 
ideální školu?

Navštivte nás a my Vám ukážeme, jak pečujeme
o všestranný rozvoj dětí.

l Uvidíte, jak pracujeme s dětmi ve třídách s 10 až 15 žáky.
l Ukážeme Vám, jak děti rozvíjejí své jazykové dovednosti
 v až 9 hodinách angličtiny týdně, a to v malých skupinkách
 podle své jazykové úrovně.
l Ve vyučování budete mít možnost vidět metody skutečně
 individuálního rozvoje dětí.
l Seznámíme Vás s individuálním rozšířením výuky
 nadaných dětí.
l V hodinách Vám ukážeme, jak rozvíjíme praktické
 dovednosti dětí tak potřebné pro život v dnešním světě,
 jako je schopnost spolupracovat, diskutovat, prezentovat
 a řešit problémy či otevřeně komunikovat.

Přijďte se k nám podívat a osobně se přesvědčte, zda jsme tou 
ideální školou pro Vaše dítě. Ve dvou prvních třídách, které 
otevíráme v září 2018, zbývají jen 3 poslední volná místa.

Na setkání s Vámi se těší Mgr. Richard Jurečka, Ph.D., ředitel školy
r.jurecka@zsdidaktis.cz, +420 725 694 926

Základní škola a mateřská škola Didaktis s.r.o.
Bzenecká 23, 628 00 Brno

www.zsdidaktis.cz

Školství

Červnový program Gymnázia, ZŠ a MŠ AKADEMIA je velmi odliš-
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LÉKÁRNA POD KLAJDOVKOU

Dovoz inkont inenèních pomùcek

domluvíme se
na termínu

dodání

rozvezeme
po Líšni a okolí

zdarma

dodáme 
diskrétnì

603 486 467603 486 467
info@lekhornik.czinfo@lekhornik.czNabídka práce: Lékárna pod Klajdovkou pøíjme

farmaceutickou asistentku/ta nejlépe na èásteèný úvazek.
Bližší informace pøi osobním jednání s dr. Kuèerovským.
Rádi Vám poradíme s doplnìním lékárnièky na dovolenou. Oblíbené pøípravky
za akèní ceny, napø. Fenistil gel 169 Kè, Imodium 149 Kè, Panthenol spr. 109 Kè...

Prode j  nápo jù  „U pavouka“
Velký výběr alko a nealko nápojů. Stáčená vína, značková a ročníková. Na objednávku
sudové pivo od 10 litrů. Zaveden prodej pivních speciálů a Pivrncovy kosmetiky.
Trnkova 15, Stará Líšeň, tel.: 728 245 932 v otevírací době Po–Pá 14–20 hod.,

So 9–12 a 14–20 hod. Od 1. 1. 2016: Ne – zavřeno.www.annamackova.cz

Odhad tržní ceny 
Vaší nemovitosti 
   ZDARMA
volejte: 775 674 541
nebo o něj požádejte 

!

 ELEKTRIKÁŘ: montáž, opravy, revize – vč. so a ne. Tel.: 777 019 667.

 Vyměním OB 2+kk (45,69 m2), ul. Molákova, 6. patro za OB 3+1 
(s balkonem) v Líšni. Tel. 773 664 600.

 Nabízím pronájem garáže, ul. Zikova, 14.000 Kč/rok. Tel. 736 682 934.

 FARMÁŘSKÁ ZELENINA, Novolíšeňská, šalina č. 8 otevírá již 3. sezonu. 
NOVINKA: www.zdravy-kosik-brno.cz. Rozvoz ZDARMA! T: 602 770 215.

 REKONSTRUKCE BYTOVÝCH JADER, KOUPEN A TOPENÍ.
Poradenství, návrh, realizace na klíč. Tel.: 513 034 551, mobil:
704 458 187, e-mail: info@tzbcentrum.cz, www.tzbcentrum.cz.

 KUCHYŇSKÉ LINKY A VESTAVĚNÉ SKŘÍNĚ, dvířka, skříňky
a pracovní desky na míru. www.vrbakuchyne.cz. Vrba 603 438 707.

 MONTÁŽE A OPRAVY SPOLEČNÝCH A INDIVIDUÁLNÍCH TV 
ANTÉN, SATELITŮ A TV ROZVODŮ, MĚŘENÍ TV, SAT SIGNÁLŮ, 
DODÁVKY NA KLÍČ. Kučka-Menčik, Popelákova 21, Líšeň.
Tel. 602 536 866, 603 443 626, e-mail: frantisek.kucka@volny.cz.

 Malířské a natěračské práce. Cena dle dohody. Tel.: 736 661 644.

 OPRAVY TELEVIZORŮ, LCD monitorů, Hi-Fi věží a jiné domácí 
elektroniky. Rychle, levně a kdykoliv. Ing. Miloslav Hánečka,
Herbenova 8, Stará Líšeň. Tel.: 544 217 106, mob.: 723 624 643.

 MALBY 14 Kč/m2, nátěry dveří 350 Kč/ks, radiátorů, oken, rýn, 
střech, fasád., ZEDNICKÉ PRÁCE, TAPETOVÁNÍ, 606 469 316, 
547 225 340, www.maliribrno-horak.cz, platba hotově = SLEVA 250 Kč

 SŠ stroj. a elektro Brno, Trnkova 113, Brno-Líšeň, hledá uklízečku. 
Jedná se o HPP. Požadujeme dobrý zdravotní stav a bezúhonnost. 
Nástup dohodou. Info: Havlíčková A., tel. 777 990 780.

 ADATTO tvorba webových stránek a e-shopů. www.adatto.cz, 
tel.: 730 913 699, info@adatto.cz.

NOVÁ 

OD KÁBÍČKA

SLEVA 
až50%

Brno

ul. Kulkova 12 A, tel: 544 500 333, e-mail:stavebniny.brno@kb-blok.cz

STŘECHA Přihlášení členové Klubu Generali obdrží pro sebe a až 4 další osoby dárek.

Přijďte si s námi zahrát na cirkus. Čekají na vás soutěže s veselými klauny, 
cvičení se zvířátky, odvážní artisté, jízda na ponících, zábavný program se 
šášou Viktorem a taneční vystoupení. Vstupné je pro všechny zdarma.

ve středu 27.června 2018 od 16.00 hodin
Valtická, hřiště Barevňák
hlavní pořadatel akce Domeček Brno-Vinohrady

Generali Pojišťovna a.s.
agenturní kancelář Brno, Ondráčkova 168/7
Jana Bučíková, vedoucí agentury
M 603 574 775 / jana_bucikova@generali.cz

Zveme všechny děti a jejich 
rodiče na soutěžně zábavnou 
akci k ukončení školního roku.

Nová dìtská obuv 
Jírova 8, Lišeò

AKCE do 9. 6. 2018
–20 % na celý nákup.
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Sport

Rozpis domácích utkání SK Líšeň červen 2018
So 2. 6. 10.00/12.15 – U 19/17 – Znojmo MSDL, 2. dorost. liga
Ne 3. 6. 10.00/12.00 – U 18/16 – Znojmo B, MSDD dorost. divize
Po 4. 6. 18.00  – Senioři – Start, Old Boys
St 6. 6. 17.00 – U 10A – Kohoutovice C, hř. TCM Mariánské údolí,
  st. přípr. sk. C
So 9. 6. 10.00/11.45 – U 15/14 – Havl. Brod, hř. Podolí, žákovská divize
 9. 6. 11.00 – U 8A – Řečkovice, TCM MÚ, ml. přípr. sk. C
 9. 6. 12.00 – U 7B – U 7A, TCM MÚ, minipřípravky
 9. 6. 17.00 – muži A – Hlučín, MSFL moravská liga
Ne 10. 6. 10.00 – U 11B – Kohoutovice, TCM MÚ, st. přípr. sk. B
 10. 6. 11.00 – U 9B – Zbrojovka, TCM MÚ, ml. přípr. sk. B
 10. 6. 10.00/10.00 – U 13/12 – Znojmo, hř. Podolí
  moravská žákovská liga
 10. 6. 14.15 – muži B – Žebětín, I. A tř. JmKFS
 10. 6. 16.30 – muži C – Obřany, městský přebor
Po 11.6. 18.00 – senioři – Obřany, Old Boys
So 16. 6. 10.00/12.15 – U 19/17 – Zbrojovka B, MSDL 2. dorost. liga
Ne 17. 6. 10.00/12.00 – U 18/16 – Svratka, dorost. divize

Poslední dubnové úterý se již řadu let koná ve velkém sále líšeňské 
sokolovny Akademie. Stejně tomu tak bylo i letos, 24 . 4. v půl šes- 

té, kdy program zahájila taneční skupina Mystery, hlavní pořadatel. 
Partnerem akce byla městská část Brno-Líšeň. Během více než hodi-
nového programu měli diváci možnost vidět další taneční skupiny 
Sokola Líšeň – Střevíčky a Roxanne. Každý rok dáváme prostor před-
vést své umění dětem z líšeňských škol a okolí. Naším pravidelným 
hostem je národopisný soubor Líšňáček, skupina COOL DANCERS 
z KC Líšeň, Sokol Brno – Jih. První vystoupení u nás měli Mažoretky 
ze ZŠ Horníkova, Roztleskávačky KIKI ze ZŠ Mutěnická, děti ze ZŠ 
Novolíšeňská a studentka taneční konzervatoře A. Neužilová.
Připravit takovou akci trvá několik měsíců, o to víc náš těší velký zájem 
diváků. Všichni vystupující dostali sladkou odměnu. Děkujeme všem 
za pomoc a podporu a budeme se těšit na další setkání v Sokole 
Líšeň.

Hana Chmelová, náčelnice odboru všestrannosti TJ Sokol Líšeň

Nafukovací hala na ZŠ Novolíšeňská má za 
sebou první sezónu. Hala byla v provozu přes 
zimu od 13. listopadu do 3. dubna. Všichni 
účastníci si na nové prostory velmi rychle 
zvykli a patřičně si osvojili organizaci a způ-
sob sportování v této hale.  V dopoledních 
hodinách byla hala využívána žáky základní 
školy v rámci hodin povinné tělesné výcho-
vy. Každý týden to bylo 20 hodin a v každé 
hodině cca 15–20 žáků, celkem za 20 týdnů 
cca 8.000 dětí, kteří měli téměř ideální mož-
nosti ke sportování v zimních měsících. 
V odpoledních hodinách zde probíhaly spor-
tovní koužky pod vedením učitelů, zájmová 
činnost školní družiny a také jsme pod stře-
chou haly uspořádali turnaje v přehazované 
a v minivolejbale těch nejmenších, a to nejen 
z naší školy, ale i ze škol v okolí, hala poslou-
žila za 5 měsíců provozu dalším cca 2.000 
dětí. V odpoledních hodinách tyto nové pro-
story využívali hráči a hráčky SK Líšeň z řad 
přípravek a žáků. Každý týden halu využíva-
lo cca 300 dětí, za dvacet týdnů cca 6.000 
dětí . Ve večerních hodinách „nafukovačka“ 
patřila široké veřejnosti, za dvacet týdnů se 
vystřídalo cca 1.500 dospělích.

O víkendech zde probíhaly různé turna-
je hlavně pro děti a mládež, zúčastnilo se cca 
1.000 mladých sportovců

Celkem halu na tréninky, turnaje, zába-
vu... navštívilo cca 18.500 nadšených spor-
tovců.

Hala splnila na 100 % svůj účel sportov-
ního využití. Byla velkým přínosem v období 
dlouhé zimní přípravy a patří ještě jednou 
velké poděkování MČ Brno-Líšeň za její ná-
kup a uvedení do provozu. Už teď se opět tě-
šíme na její provoz v zimních měsících.

J. Novák, ředitel školy Novolíšeňská,
D. Linger, výbor SK Líšeň

Akademie 2018 v Sokole Líšeň

První rok provozu 
nafukovací haly

na ZŠ Novolíšeňská


